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Exercise 1*:
The wavelength of sodium vapor is equal to 5900 Å ;  the speed of  light is C=3.108 m/s ;  Planck's constant ℎ=6.62×10−34 J.s, Calculate : 
a) The wave number associated in cm−1. 
b) The frequency and the period of the wave.
c) The energy of the emitted photons. 

التمرين 1* :
طول موجة بخار الصوديوم يساوي Å 5900 , سرعة الضوء C=3.108 m/s  ؛ ثابت بلانك ℎ=6.62×10−34 J.s   ,احسب: 
أ) عدد الموجات المرتبطة بوحدة السنتيمتر cm−1 
ب) التردد والدور للموجة. 
ج) طاقة الفوتونات المنبعثة.
Exercise 2*:
         The photoelectric effect is the emission of electrons extracted from a metal by light radiation. Einstein explained it in 1905 by considering that light is composed of photons. We have a photoelectric cell with an extraction threshold of 2.4 eV. It is illuminated by a polychromatic beam composed of two radiations with wavelengths λ1 = 430 nm and λ2 = 580 nm.
1. In the case of the photoelectric effect, is the energy of the incident photons absorbed entirely or partially ? Write the expression for this energy.
2. Do the two radiations allow the photoelectric effect ?
3. What is the maximum speed of the electrons that are ejected from the photocathode ?

التمرين 2* :
الفعل الكهروضوئي هو إطلاق الإلكترونات المستخرجة من المعدن بفعل إشعاع ضوء. شرح أينشتاين هذا التأثير في عام 1905 عبر اعتباره أن الضوء يتكون من الفوتونات. نحن نمتلك خلية فوتوكهربائية يبلغ عتبة استخراجها 2.4 eV وهي مضاءة بشعاع متعدد الألوان يتألف من اثنين من الإشعاعات بطول موجي : λ1 = 430 nm  λ2 = 580 nm .
1. في حالة الفعل الكهروضوئي، هل يتم امتصاص طاقة الفوتونات الواردة بالكامل أم جزئياً ؟ اكتب تعبير هذه الطاقة.
2. هل يسمح الإشعاعان الاثنتان بحدوث الفعل الكهروضوئي ؟
3. ما هي السرعة القصوى للإلكترونات التي يتم نزعها من الفوتوكاثود ؟
Exercise 3*:
The first ionization energy of a helium atom is 24.6 eV.
a) What is the energy of the fundamental state?
b) An helium atom is in an excited state with energy -21.4 eV. What is the wavelength of the emitted radiation when it falls back to the fundamental state?

التمرين 3* :
طاقة التأين الأولي لذرة الهيليوم هي 24.6 إلكترون فولت.
أ) ما هي طاقة الحالة الأساسية ؟
ب) طاقة ذرة الهيليوم في حالة اثارة : -21.4 eV 
- ما هي طول الموجة للإشعاع المُنبعث عندما تعود إلى الحالة الأساسية ؟
Exercise 4:
If a hydrogen atom in its ground state absorbs a photon of wavelength 1 and then emits a photon of wavelength 2, on what level is the electron located after this emission? 1 = 97.28 nm and 2= 1879 nm.
تمرين04
اذا امتصت ذرة الهيدروجين في حالتها الأساسية فوتونًا طوله الموجي 1، ثم بعثت فوتونًا طوله الموجي 2، فما المستوى الذي يقع فيه الإلكترون بعد هذا الانبعاث؟ 1 = 97.28 نانومتر و 2 = 1879 نانومتر.

Exercise 5:
1.Calculate the frequency of the photon emitted during the transition corresponding to arrow "a"; deduce the wavelength wavelength of the "b" transition.
2.Calculate the wavelength of the photon emitted when an electron transition of an electron of the hydrogen atom corresponding arrow "c"
a- To which domain does this photon  correspond?
b- Calculate this excited state : the radius, velocity, kinetic energy and potential energy of the electron.
c- Deduce its total energy on this level.
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	تمرين05
. احسب تردد الفوتون المنبعث أثناء الانتقال الموافق للسهم "a"؛ استنتج الطول الموجي للانتقال "b".
2. احسب الطول الموجي للفوتون المنبعث عند انتقال إلكترون لذرة الهيدروجين بالسهم المقابل "c"
أ- إلى أي مجال ينتمي هذا الفوتون؟
ب- احسب قي هذه الحالة المثارة: نصف القطر، والسرعة، والطاقة الحركية، والطاقة الكامنة للإلكترون.
ج- استنتج طاقته الكلية قي هذا المستوى.






[bookmark: _GoBack]Data:	المعطيات
E1=-13.6 eV , h=6.62.10-34J.s , RH=1.1.107  m-1   et  C=3.108m/s       me=9.1.10-31 kg
e=1.6.10-19c  k=9.109 ( IS ),  ε0=0.884.10-11 c2/N.m2    
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